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Слоўнік
создание — стварэнне 
изображение — выява
охотиться — паляваць

Да	выдзеленых	слоў	падбярыце	і	за	пі	шыце	беларускамоўныя	адпавед-
нікі.	 Зрабіце	 вывад	 пра	 тое,	 ці	 ўсе	 назоў	нікі	 супадаюць	 у	 родзе	 ў	 белару-
скай	 і	рускай	мовах.	

186. Утварыце	словазлучэнні.	Запішыце	 іх	 парамі	 на	беларускай	 і	 ру-
скай	мовах.	Вызначце	род	назоўнікаў	 і	прыметнікаў.	

боль медаль гусь

моцны залаты белаясильная золотая белый

Зрабіце	вывад	аб	несупадзенні	роду	назоўнікаў	у	беларускай	 і	рускай	
мовах.

187. Прачытайце	 і	адгадайце	загадкі.	

1. Нітак многа, а ў клубок не зматаеш. 2. Стаіць на гары, 
крыламі махае, супраць ветру грудзі падстаўляе. 3. Рагаты, ды 
не бык, ежу бярэ, людзям падае́. 4. Ні свет ні зара пайшоў сагну-
ты з двара. 5. Расце без цвету, а яе кветку на шчасце шукаюць. 
6. Што на свеце ўсім трэба?

А д г а д к і: назва, павуцінне, відэлец, млын, папараць, каромысел.

Да	слоў-адгадак	падбярыце	рускамоўныя	адпаведнікі.	Запішыце	словы	
парамі.	Вызначце	род	назоўнікаў	у	беларускай	 і	рускай	мовах.	

§ 29. Лік назоўнікаў. Назоўнікі, якія маюць форму толькі 
адзіночнага ці толькі множнага ліку. Несупадзенне ліку 

некаторых назоўнікаў у беларускай і рускай мовах

188.	Прачытайце	тэкст,	дайце	яму	загаловак.	 	

Цудаў у лесе было шмат! І ярка-чырвоныя ягады шыпшы-
ны на белых кустах. І зялёныя венічкі чарнічніку. Чырвоным 

меда́ль



95

жарам гарэлі буйныя гронкі каліны, зелянела лісце малінніку, 
залаціліся яловыя шышкі. І, вядома, радавалі вока крамяныя 
баравікі (Паводле Р. Ігнаценкі).

Выпішыце	ў	адзін	слупок	назоўнікі,	ужытыя	ў	форме	адзіночнага	ліку,	
у	другі	—	у	форме	множнага	ліку.	Абазначце	канчаткі	назоўнікаў.	Зрабіце	
вывад	пра	канчаткі	назоўнікаў	у	форме	адзіночнага	 і	множнага	ліку.

Знайдзіце	 зборныя	 назоўнікі.	 У	 якой	 форме	 ўжываюцца	 зборныя	
назоўнікі?	Ці	можна	ад	 іх	утварыць	форму	множнага	ліку?

Большасць назоўнікаў абазначаюць прадметы, якія мож-
на палічыць. Для іх абазначэння ўжываюцца назоўнікі адзі-
ночнага і множнага ліку: сын — сыны (тры сыны), возе ра — 
азёры (два возеры).

Некаторыя назоўнікі ўжываюцца ў форме толькі адзіноч-
нага ліку (кісель, моладзь, смех) або ў форме толькі множнага 
ліку (лекі, крупы, Каля́ды).

189. Размяркуйце	назоўнікі,	якія	ўжываюцца	ў	форме	толькі	адзіночнага	
ліку,	па	групах:	1)	рэчыўныя;	2)	зборныя;	3)	абстрактныя;	4)	назвы	напрамкаў	
свету;	5)	уласныя	назвы.

Сок, галлё, поўдзень, ветлівасць, Няміга, поўнач, масла, мёд, 
Мінск, радасць, усход, калоссе, Венера, птаства, смех, захад, жа-
леза, клей, Нёман.

Ці	 паддаюцца	 лічэнню	 запісаныя	 назоўнікі?	 Зрабіце	 вывад	 пра	 групы	
назоўнікаў,	якія	маюць	форму	толькі	адзіночнага	ліку.	

Складзіце	 і	запішыце	сказы	з	уласнымі	назоўнікамі.

190. Знайдзіце	лішняе	слова	ў	кожным	радзе.	Па	якой	прымеце	мож	на	
аб’яднаць	словы?

1. Нажніцы, акуляры, вагі, клешчы, алоўкі. 
2. Грошы, фінансы, рэсурсы, рублі. 
3. Дрожджы, духі, пірагі, крупы. 
4. Вячоркі, дажынкі, Дзяды, свя́ты. 
5. Альпы, Навасёлкі, Докшыцы, гарады.

Праваўладальнік Акадэмія адукацыі
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191. Знайдзіце	пары	назоўнікаў	у	беларускай	 і	рускай	мовах.

 чарніла

дверь

сумерки

паводзіны

поведение

дзверы

змрок

прыгаршчы

хлопоты

клопат

пригоршня

чернила

Складзіце	са	словамі	словазлучэнні	і	запішыце	іх	парамі.	Вызначце	лік	
назоўнікаў.	Ці	супадае	лік	назоўнікаў	у	беларускай	 і	рускай	мовах?

Падрыхтуйце	 паведамленне	 ў	 навуковым	 стылі	 на	 тэму	 «Лік	 назоўні-
каў».	 Падумайце,	 колькі	 частак	 будзе	 ўключаць	 навуковы	 тэкст.	 Сцісла	
сфармулюйце	 асноўную	 думку	 кожнай	 часткі.	 У	 пачатку	 кожнай	 часткі	
выкарыстоўвайце	 словы	 па­першае, па­другое, па­трэцяе...	 Выступіце	 з	
паведамленнем	перад	класам.	

192.	Прачытайце	тэкст.	Спішыце,	паставіўшы	назоўнікі,	што	ў	дужках,	
у	форму	множнага	ліку	і	патрэбнага	склону.	Абазначце	канчаткі	назоўнікаў.

Як (падручнік) і (сшытак) прыйшлі да нас на парту? Шлях 
іх доўгі і складаны.

Паперу робяць з дрэва. (Дрэва) вырошчваюць, дагляда-
юць, зберагаюць ад шкоднікаў лесу. Колькі сілы і намаганняў 
трэба прыкласці! А яшчэ ўлічыць прыродныя (фактар) — 
ападкі, тэмпературу. Далей (дрэва) зразаюць, распілоўваюць, 
апрацоўваюць. Паперу вырабляюць з драўніны. Праца людзей 
розных (прафесія) стаіць за кожным аркушам паперы. Як дорага 
такая праца абыходзіцца дзяржаве! Але як лёгка дастаецца гэта 
нам, (вучань).

Выпішыце	 па	 адным	 прыкладзе	 назоўнікаў,	 якія	 маюць	форму	 толькі	
множнага	ці	форму	толькі	адзіночнага	ліку.

Што	 вы	 ведаеце	 пра	 акцыю	 «Здай	 макулатуру	 —	 выратуй	 дрэва!»?	
Раскажыце,	як	вучні	вашага	класа	прымаюць	удзел	у	такой	акцыі.

§ 30. Патрабаванні да сціслага пераказу 

Сціслы пераказ коратка і абагульнена перадае змест пра-
панаванага тэксту. Каб зрабіць сціслы пераказ тэксту, трэ -
ба выдзеліць галоўнае, скараціць тэкст (змест абзаца, дыяло гу 
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